

黄河文明省部共建协同创新中心希腊文明研究中心成立庆典  
暨中国-希腊环境与文化国际论坛

会议议程

**Ceremony of Inauguration of Research Center for Hellenic  
Civilization of Henan University and Sino-Hellenic International  
Conference on Environment & Culture**

Programme

June 29, 2019

Kaifeng, CHINA

Collaborative Innovation Center on Yellow River Civilization & Key  
Research Institute of Yellow River Civilization and Sustainable  
Development



Date : June 29, 2019

Room: Little Hall (Minglun Campus)

08:30-09:30 Cooperation forum between Henan University & University of the Aegean 河南大学与爱琴大学合作座谈会

Chair(主持人): Professor Miao Changhong 苗长虹(Henan University)

09:30-10:00 Welcome and Opening Speech, 开幕式与合影

Chair(主持人): Professor Miao Changhong 苗长虹(Henan University)

—9:30-9:40 Professor Sun Junjian, Vice-President of Henan University

河南大学副校长 孙君健教授 致辞

—9:40-9:50 Professor Chryssi Vitsilakis, Rector of University of the Aegean

爱琴大学校长 Chryssi Vitsilakis 教授 致辞

—9:50-10:00 Professor HUANG Yang, Dean of Department of History, Fudan University

复旦大学历史学系主任 黄洋教授 致辞

—10:00-10:10 Taking Photo 合影

10:10-12:10 Keynote Speeches 主题演讲

Chair (主持人) : Professor Feng Zhaodong 冯兆东 (Henan University)

—10:10-10:40

Title : Archaeometry's role to Sustainability and development 科技考古

古在可持续和发展中的作用

Professor Ioannis Liritzis (University of the Aegean)

Profile: Professor Ioannis Liritzis is Professor Archaeometry and Natural Sciences at the Department of Mediterranean Studies, of the University of the Aegean, Greece and Visiting Distinguished Professor at the University of Henan. He is Director (& Founder) of

the Laboratory of Archaeometry, and the Laboratory of Environmental Archaeology. His field is in Natural Sciences in Archaeology and Cultural Heritage performing research in a broad range of multidisciplinary fields. He is also a Membre Correspondant de l'Academie des Sciences, Arts & Belles Lettres, Dijon, France and a Member, European Academy of Sciences & Arts, Salzburg, as well as Editor in Chief of the journals Mediterranean Archaeology & Archaeometry, and Scientific Culture.

简介：Ioannis Liritzis 教授是希腊爱琴大学地中海研究系的科技考古和自然科学教授，河南大学的特聘访问教授，是爱琴大学科技考古实验室和环境考古实验室的创始人和主任。他的研究领域是考古和文化遗产中的自然科学，在众多跨学科领域均有建树。他还是法国第戎的科学、艺术和文学学院的通讯成员，萨尔斯堡的欧洲科学和艺术学院的成员，同时还是《地中海考古和科技考古》和《科学文化》两份杂志的主编。

——10:40-11:10

Title : Resources, Technologies and Shang Civilization

资源、技术与商文明

Professor Jing Zhichun, 荆志淳 (University of British Columbia/Henan University) Profile:

Professor Jing Zhichun got his Ph.D. in Archaeology from University of Minnesota, USA in 1994, and is tenured professor in East Asian Archaeology of Department of Anthropology in University of British Columbia and distinguished professor in Henan University, and took part in archaeological investigations and excavations in Greece and Minnesota. His research field is in complex society, Yinxu layout, pottery petrography, isotopic study.

简介：荆志淳教授 1994 年于美国明尼苏达大学获得考古学博士学位，是加拿大英属哥伦比亚大学人类学系东亚考古终身教授，河南大学特聘教授，曾在希腊、美国明尼苏达参加多项考古调查和发掘，近年来主要进行复杂社会、殷墟布局、陶器岩相学、同位素等研究。

—11:10-11:40

Title : Transformability between Self and Other in Ancient Greece and China

古代希腊和中国的自我和他者之间的转换

Professor Huang Yang 黄洋 (Fudan University)

Profile: Huang Yang, Ph.D. in Classics of University of London, Professor of Classics and ancient history in Department of History in Fudan University, awarded as "Changjiang Scholar" by Ministry of Education, Dean of Department of History in Fudan University, Chairman of Chinese society for the study of ancient world history. His research field is in Greco-Roman Politics, Ancient Greek Economy and Ancient Western Political Thought.

黄洋，伦敦大学古典学博士，复旦大学历史学系教授，博士生导师，曾入选教育部长江学者特聘教授，任复旦大学历史学系（兼旅游学系）系主任，兼任中国世界古代中世纪史研究会副理事长兼古代史专业委员会理事长。主要研究领域为古希腊罗马政治史、古希腊经济史，古代西方政治思想史

—11:40-12:10

Title : New Forms of Education & Learning as vehicles for Intercultural Dialogue and Understanding

作为跨文化对话和理解机制的新式教与学

Professor Chryssi Vitsilakis (University of the Aegean)

Profile: Professor Chryssi Vitsilakis, Rector of the University of the Aegean, President of the Department of Preschool Education and Educational Design, Director of University of the Aegean Lifelong learning programs. Her area of research is on the Socialization of Children, Gender Studies, and New Learning and Education Methods. Ph.D. from the University of Chicago, USA, in Sociology.

简介：Chryssi Vitsilakis 教授是爱琴大学校长，学前教育和教育设计系主任，爱琴大学终身学习项目主任。她的研究领域是儿童的社会化、性别研究以及新教学方法。她从美国芝加哥大学获得社会学博士学位。

12:30 Lunch 午餐

14:00-15:40 Speeches 论坛演讲

Chair(主持人) : Professor Huang Yang 黄洋 (Fudan University)

——14:00-14:20

Title : Tomb Orientation and Posthumous Visits to the Capital of the Immortal World

墓葬方向与冥界都城之旅

Professor Zhang Lidong, 张立东 (Henan University)

Profile: Professor Zhang Lidong got his Ph.D. in Archaeology from Peking University in 1994, and worked in Chinese Academy of Social Science and visited Harvard University and University of Chicago for years. He took part in archaeological investigations and excavations in Shandong, Shanxi, Henan and Hebei, and participate in Xia-Shang-Zhou Chronology Project.

简介：张立东，1983-1994 年在北京大学考古系学习，先后获学士、硕士、博士学位。师从邹衡教授，专修夏商周考古。曾参加山东昌乐邹家庄、河北涿水渐村、河南淇县宋窑、山西曲沃曲村等遗址的发掘。1994 年 4 月至 2001 年 10 月历任中国社会科学院考古研究所夏商周考古研究室助理研究员、副研究员。参加或主持二里头遗址、偃师商城的发掘，并承担“夏商周断代工程”与《中国考古学》等国家重大课题。1999 至 2013 年在美国哈佛大学与芝加哥大学访问学习。

——14:20-14:40

Title : Gorgon-Medussa apotropaic magic and Chinese parallels

戈耳工-美杜莎的辟邪魔法以及与中国对比

—14:40-15:00

Title : Some Theories and Theoretical Turns about the Rise of Polis

希腊城邦兴起的几种理论及其转向

Prof. Li Yongbin, 李永斌 (Capital Normal University)

Profile: Prof. Li Yongbin, Ph.D. in History, Associate Professor of Ancient History in School of History of Capital Normal University. His main research fields are ancient Greek religion and mythology, Greek culture in archaic age, and the communication between ancient Greece and the east.

简介：李永斌，历史学博士，首都师范大学历史学院副教授，硕士研究生导师，北京市青年拔尖人才。研究领域为古希腊宗教与神话，古风时代的希腊文化，古代希腊和东方的交往与互动。

—15:00-15:20

Title : Elite Discourse and Athenian Democracy: “Tyrant Killing “in Classical Age 贵族话语

与雅典民主政治的关系：以“刺杀僭主”叙事为中心

Dr. Chen Chao, 陈超 (Henan University)

Profile: Chen Chao, Ph.D. in History, Postdoctoral fellow in School of History and Culture of Henan University, interests in western political thought in Antiquity, politics and law in Classical Athens, empire and polis in ancient time.

简介：陈超，历史学博士，河南大学历史文化学院师资博士后，研究兴趣为古代西方的政治思想，古典时期的雅典政治和法律，古代的帝国与城邦。

—15:20-15:40

Discussion 讨论

15:40—16:00 Tea Break 茶歇

16:00-17:40 Speeches 论坛演讲

Chair(主持人) :Professor Jing Zhichun, 荆志淳 (University of British Columbia/Henan University)

——16:00-16:20

Title : "Nature-Human Coupled Relationships" during the civilizing processes in the Central Plains of China

中国中原地区文明化进程中的“自然与人的关系”

Professor Feng Zhaodong 冯兆东 (Henan University)

Profile: Professor Feng Zhaodong got his Ph.D. in Geography from University of Kansas in 1992, and worked in Columbia University as Post doctor for 2 years, and the worked in Lan Zhou University and Chinese Academy of Sciences for many years, during that time he was awarded as "Changjiang Scholar" by Ministry of Education. Now he works in Henan University, and studies Physical Geography of Central Asia and Yellow River Valley.

简介：冯兆东，1992年在堪萨斯大学地理系获得博士学位，随后在哥伦比亚大学进行博士后研究，为期两年。之后，他在兰州大学和中国科学院工作多年，期间获得“长江学者”入选教育部长江学者特聘教授。他现在工作于河南大学，研究领域为内亚与黄河流域的自然地理学。

——16:20-16:40

Title : Yellow River civilization from the perspective of archaeology

考古视野下的黄河文明

Prof. WEI Jiyin, 魏继印 (Henan University)

Profile: Prof. Wei Jiyin, Ph.D. in Archaeology of Zhengzhou University, Dean of Archaeology of School of History and Culture, Henan University, supervisor of Doctoral students, Director of Chinese Society of Archeology, deputy secretary general of Henan Archaeological Society. He studies prehistoric archaeology in China and Xia-Shang-Zhou archaeology, especially the birth of ancient Chinese civilization and its interaction with

other civilizations, the beginning of Xia Dynasty culture.

简介：魏继印，2008 年博士毕业于郑州大学考古专业。河南大学历史文化学院考古文博系主任，博士生导师，中国考古学会理事，河南省文物考古学会副秘书长。研究领域，中国史前及夏商周考古，近期研究兴趣，中国古代文明的起源及其与其他区域文明的互动，夏文化的形成等。

——16:40-17:00

Title : Agricultural intensification and environmental evolution in the lower reaches of the Yellow River from 4000BP to 2000BP

4000BP 至 2000BP 黄河中下游地区农业集约化与环境变化

Dr. Qin Zhen (Henan University) 秦臻 (河南大学)

Profile: Dr. Qin Zhen got his Ph.D. from Department of Anthropology of Washington University in St. Louis in August, 2017, and started to work in Henan University as Distinguished Professor from March, 2018. He was project leader of NSF project "Agricultural Intensification and Environmental Evolution in the Central Plain of China", and publishes his research in *Antiquity*, *Quaternary International*, *Journal of Archaeological Science: Reports*, *Geoarchaeology*, *The Holocene*, 《华夏考古》《中原文物》 etc.

简介：秦臻博士，2017 年 8 月于美国圣路易斯华盛顿大学人类学系获得博士学位，研究方向为环境考古和地学考古，2018 年 3 月作为“河南大学人才特区计划第四层次特聘教授”进入河南大学工作。秦臻曾以项目负责人身份承担美国科学基金（NSF）资助课题“Agricultural Intensification and Environmental Evolution in the Central Plain of China”。秦臻成果发表于 *Antiquity*, *Quaternary International*, *Journal of Archaeological Science: Reports*, *Geoarchaeology*, *The Holocene*, 《华夏考古》《中原文物》等国内外知名期刊。

——17:00-17:20

Title : Archaeology, Geography, and Geology of Natural Disasters & Cataclysms in World Cultural Evolution

世界文化演变中自然灾害和大灾变中的考古学、地理学和地质学



Alexander Westra (Henan University)

Profile: Alexander Westra is a Doctoral Candidate at Henan University's School of Environment and Planning & Key research institute of Yellow River Civilisation and Sustainable Development, and working at the Research Center for Hellenic Civilisation. His research focuses on the relationship between Myths, Archaeology, and Environment in both Greece and China.

简介：Alexander Westra 是河南大学环境规划学院、黄河文明与可持续发展研究中心的博士研究生，在希腊文明研究中心工作。他的研究聚焦于中国和希腊的神话、考古和环境之间的关系。

——17:20-17:40

Discussion 讨论

17:40-18:00 Closing 闭幕式

Chair(主持人): Professor Miao Changhong 苗长虹(Henan University)

# 黄河文明省部共建协同创新中心

## Collaborative Innovation Center for Yellow River Civilization

黄河文明省部共建协同创新中心以河南大学为牵头单位，协同北京大学、西北大学、山东师范大学、希腊爱琴大学、中国社会科学院考古研究所、历史研究所、近代史研究所、世界文明比较中心、中国科学院地理科学与资源研究所、水利部黄河水利委员会及河南省内相关高校、研究机构、政府、企业等单位优势创新资源，全面梳理黄河文明发祥发展兴盛转折复兴的历史演进轨迹，深入挖掘黄河文明丰厚的传统价值和当代价值，建构中国特色中国气派的黄河文明学术话语体系，服务国家黄河开发治理与流域可持续发展、丝绸之路经济带与华夏历史文明传承创新区建设、物质与非物质文化遗产保护与开发利用，形成协同创新的新模式，使黄河文明协同创新中心成为探索中国文明源流，并与世界文明交流合作的学术重镇。

Collaborative Innovation Center for Yellow River Civilization was established by Henan University, with the co-operation of Peking University, Northwest University, Shandong Normal University, University of the Aegean, Institute of Archaeology, Institute of History, Institute of Modern History, Center for Comparative Studies of World Civilizations of CASS, and Institute of Geographic Science and Resources of CAS, Yellow River Conservancy Commission of the Ministry of Water Resources and related universities, institutes, government units and companies. The aim of Collaborative Innovation Center for Yellow River Civilization is to investigate the history of Yellow River Civilization, excavate the rich traditional value and contemporary value of the Yellow River civilization, construct the academic discourse system of Yellow River Civilization with Chinese characteristics, serve the State for the development, management and sustainable development of the Yellow River Valley, the construction of the Silk Road Economic Belt and the Innovation Zone for the Inheritance of Chinese Historic Civilization, the protection and exploitation of the Material and Non-material Cultural Heritage, create new model of collaborative innovation, and build the Collaborative Innovation Center for Yellow River Civilization an important academic center for searching source and course of Chinese Civilization, and for comparing and collaborating with world civilizations.

# 希腊文明研究中心

## Research Centre for Hellenic Civilization

为了进一步加深中国学术界对西方文明的理解，同时也培养西方学术界对中华文明的兴趣，减少相互间的误解和偏见，促进相互间的信任和共识，2016年，爱琴大学与河南大学达成学术合作备忘录，以促进中国和希腊学术界之间的交流、互动与合作。在此基础上，2018年9月，河南大学成立希腊文明研究中心，对希腊文明进行深入的研究和学习。希腊文明研究中心将以国际水平促进中希文明研究，发表学术成果，举办学术会议，促成学生和学者的交往和交换。在该合作框架内，中心还将根据学科传统和优势，在语言、历史、考古、艺术、文化等多个学科进行深耕，进行跨学科的创新研究。

With the aim of deepening Chinese Academics' understanding to Western Civilization, at the same time, cultivating the interests of Chinese civilization in Western Academics, reducing mutual misunderstandings and prejudices, and promoting mutual trust and consensus, in 2016, University of the Aegean and Henan University achieved Memorandum of Understanding with the provisions to promote and facilitate the interaction, exchanges, and cooperation between the Chinese and Greek academics. In September 2018, Henan University established Research Centre for Hellenic Civilization to in order to promote the education and research of Hellenic Civilization in China. The Centre will be an organization of international calibre dedicated towards organizing Sinitic and Hellenic studies, publishing papers and books, organizing conferences, conference proceedings, talks, lectures, discussion panels, workshops, student exchanges, expert exchanges and so on. In this Centre, the Chinese students and academics will have opportunities in learning Greek (Ancient, Modern), studying Greek history and archaeology, philosophy, arts, and culture , carrying on interdisciplinary innovation research.